
 

 1 / 11 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

www.dachenglaw.com 

 

 

 

中国反垄断法律资讯：2013 年 11 月 

China Monthly Antitrust Update: November 2013 
 

 

本资讯仅提供一般性信息，因此不应被视作某种形式的法律建议。如果您有任何具体问题，

请与我们取得联系。 

Due to the general nature of its contents, this newsletter is not and should not be regarded as legal 

advice. For any questions, please kindly contact us directly. 

 

 

 

联系方式 Contact Information 

  北京办公室 Beijing Office 

邓志松 Jet Deng/Partner 

电话 Tel.：010- 5813 7038 

邮箱 Email：zhisong.deng@dachenglaw.com 
 

上海办公室 Shanghai Office  

戴健民 Ken Dai/Partner 

电话 Tel.：021- 5878 1965 

邮箱 Email：jianmin.dai@dachenglaw.com 
 



Dacheng Antitrust Team                                   Monthly Update 

 2 / 11 

目录 Contents 

立法动态 Legislation .............................................................................................................................................. 4 

工商总局讨论最新版知识产权反垄断草案 ................................................................................................... 4 

SAIC Deliberates New Version of its Draft Rules on IPR and Antitrust ............................................................... 4 

执法机构 Authorities ............................................................................................................................................. 4 

工商总局与葡萄牙竞争局签署《合作谅解备忘录》 .................................................................................... 4 

SAIC and Portugal Competition Authority Signs MOU ....................................................................................... 4 

国家发改委将建全国价格投诉平台 ............................................................................................................... 4 

NDRC Will Establish the National Platform for Price Complaint ........................................................................ 4 

行政调查 Public Enforcement ............................................................................................................................ 5 

国家发改委对高通启动反垄断调查 ............................................................................................................... 5 

NDRC Initiates Antitrust Investigation against QCOM ....................................................................................... 5 

私人诉讼 Private Actions ...................................................................................................................................... 5 

最高法院开庭审理奇虎上诉腾讯滥用市场支配地位案 ................................................................................ 5 

The SPC Hears the Appealing Case by Qihoo against Tencent ........................................................................... 5 

北京市二中院审结被诉侵权行为构成横向垄断协议第一案 ........................................................................ 5 

Beijing Court Finds Cartel in A Civil Action ........................................................................................................ 6 

中国体育反垄断第一案：原告起诉被驳回 ................................................................................................... 6 

China’s First Sports Antitrust Case: Claims were Dismissed .............................................................................. 6 

学术活动 Academia ............................................................................................................................................... 6 

互联网行业反垄断问题座谈会在京举行 ....................................................................................................... 6 

Symposium on Antitrust Issues in Internet Industry Held in Beijing ................................................................. 7 

2013 万维网联盟（W3C）年会讨论标准必要专利与反垄断议题 ............................................................... 7 

2013 W3C Annual Meeting Discusses Standard Essential Patens and Anti-Monopoly Law .............................. 7 

“ITC 领域标准专利滥用的反垄断法规制”专家研讨会在京举行 ................................................................ 7 

Symposium on AML Regulation of Patent Abuse in ICT Industry Held in Beijing .............................................. 7 

汽车行业专题 Auto Industry Focus .................................................................................................................... 8 

汽车行业成为发改委反垄断执法重点关注行业............................................................................................ 8 

Auto Industry Falls into One of the Enforcement Focuses of NDRC .................................................................. 8 

“中国汽车流通市场问题研讨会”讨论汽车行业反垄断问题 ........................................................................ 8 

China Auto Distribution Market Seminar Discusses Antitrust Issues ................................................................ 8 

国家发改委副巡视员出席中国汽车流通行业年会 ........................................................................................ 8 

NDRC Official Attends Annual Meeting of China Automobile Dealers Industry ................................................ 9 

团队动态 Dacheng Team ...................................................................................................................................... 9 

邓志松律师接受《人民日报》、《中国日报》和《南方日报》等多家媒体采访，就最高法院审理奇虎诉

腾讯一案发表观点 ........................................................................................................................................... 9 



Dacheng Antitrust Team                                   Monthly Update 

 3 / 11 

Jet Deng Airs Observations of Hearing of Qihoo v. Tencent by the Supreme Court on Mainstream 

Newspapers such as People’s Daily, China Daily and South Daily ...................................................................... 9 

邓志松律师参加上海自贸区法治建设研讨会................................................................................................ 9 

Jet Deng Attends Seminar on Rule of Law in Shanghai FTZ ............................................................................... 9 

邓志松律师为对外经济贸易大学法学研究生讲授反垄断法 ........................................................................ 9 

Jet Deng Gives Lecture on AML to LLM Students in UIBE .................................................................................. 9 

戴健民律师参加知识产权中的反垄断法问题讲座 ...................................................................................... 10 

Ken Dai attends the Seminar on AML and IP ................................................................................................... 10 

邓志松律师参加 2013 万维网联盟年会并发表主题演讲 ........................................................................... 10 

Jet Deng Gives Keynote Speech on SEP and AML at W3C Annual Meeting ..................................................... 10 

戴健民律师促成大成上海分所与国际律师联盟组织(FLI)举办峰会 ........................................................... 10 

Ken Dai Facilitates Dacheng Shanghai Branch and FLI to Co-hold Summit Meeting ....................................... 10 

戴健民律师应邀参加企业反垄断风险管控研讨会 ...................................................................................... 11 

Ken Dai Attends Symposium on Antitrust Risk Management .......................................................................... 11 

 

  



Dacheng Antitrust Team                                   Monthly Update 

 4 / 11 

立法动态 Legislation 

工商总局讨论最新版知识产权反垄断草案 

近日，国家工商总局组织了一场研讨会，就《禁止滥用知识产权排除、限制竞争行为的规定》

最新草案（第七稿）展开讨论。相比于第六稿，第七稿草案在知识产权的定义、拒绝许可、

歧视待遇、专利联营、标准核心专利等条款方面均有较大修改。 

 

SAIC Deliberates New Version of its Draft Rules on IPR and Antitrust 

Recently, the State Administration for Industry and Commerce (“SAIC”) has organized a seminar to 

deliberate the new version of its draft Provisions on Prohibiting Abusing Intellectual Property 

Rights to Exclude or Restrict Competition (the7th version). Compared to the 6th version, there are 

some big changes in clauses of the 7th version related to the definition of intellectual property 

rights (“IPR”), refusal to license, discriminatory treatment, patent pool arrangements and standard 

essential patent (“SEP”), etc. 

执法机构 Authorities 

工商总局与葡萄牙竞争局签署《合作谅解备忘录》  

2013 年 11月 15日，国家工商总局副局长孙鸿志率团在葡萄牙首都里斯本访问了葡萄牙共和

国竞争局，会见了该局局长安东尼奥·法雷拉·戈麦斯，双方签署了《中华人民共和国国家

工商行政管理总局和葡萄牙共和国竞争局竞争法律和政策领域合作谅解备忘录》。 

详细信息：http://www.saic.gov.cn/ywdt/gsyw/zjyw/xxb/201311/t20131119_139781.html 

 

SAIC and Portugal Competition Authority Signs MOU 

On November 15, 2013, Sun Hongzhi, Vice Minister of SAIC, led a delegation to visit the Portugal 

Competition Authority in Lisbon and met Antonio Farrera Gomez, head of Portugal Competition 

Authority. The parties co-signed Memorandum of Understanding on Competition Law and Policy 

between the State Administration for Industry and Commerce of the People's Republic of China and 

the Portugal Competition Authority of the Republic of Portugal. 

For details, please visit 

http://www.saic.gov.cn/ywdt/gsyw/zjyw/xxb/201311/t20131119_139781.html 

 

国家发改委将建全国价格投诉平台 

2013 年 11 月 4 日,国家发展改革委印发《关于建立完善价格监管机制的意见》，表示下一步

将加快推进 12358 价格举报平台建设。该平台建立后一个重大的好处是，国家价格反垄断部

门会获得更多的价格垄断和欺诈线索，并在新的条件下，加大价格监管和反垄断工作的力度。 

详细信息：http://www.21cbh.com/2013/11-7/0NODUyXzkwOTA0NA.html 

 

NDRC Will Establish the National Platform for Price Complaint 

On November 4, 2013, the National Development and Reform Commission (“NDRC”) released 

Opinions on Establishing and Improving Price Regulation Mechanism, saying that it will accelerate 

http://www.saic.gov.cn/ywdt/gsyw/zjyw/xxb/201311/t20131119_139781.html
http://www.saic.gov.cn/ywdt/gsyw/zjyw/xxb/201311/t20131119_139781.html
http://www.21cbh.com/2013/11-7/0NODUyXzkwOTA0NA.html
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the establishment of price complaint platform, “12358”. A great advantage subsequent to the 

establishment of the aforementioned platform is that the price-related antitrust enforcement 

agency will access more clues of price-related monopoly and fraud, and consequently intensify 

price regulation and antitrust enforcement. 

For details, please visit http://www.21cbh.com/2013/11-7/0NODUyXzkwOTA0NA.html 

行政调查 Public Enforcement 

国家发改委对高通启动反垄断调查 

2013 年 11月 25日，美国移动芯片制造商高通(QCOM)宣布，中国国家价格管理机构-发改委

已根据中国的反垄断法启动对自己的调查。路透社的一篇报道称，高通方面已获得通知，发

改委本次调查的内容目前处于机密状态。高通称，自己没有意识到触犯了中国任何的法律。 

详细信息：http://www.nbd.com.cn/articles/2013-11-25/790351.html 

 

NDRC Initiates Antitrust Investigation against QCOM 

On November 25, 2013, the U.S. mobile chip manufacturer Qualcomm (“QCOM”) announced that 

it had been investigated by NDRC, the national price regulation agency of China, according to PRC 

Anti-Monopoly Law (“AML”). Reuters reported that QCOM had been informed of the investigation 

by NDRC, the details of which are confidential now. But QCOM also declared to be unaware of any 

violation of Chinese law. 

私人诉讼 Private Actions 

最高法院开庭审理奇虎上诉腾讯滥用市场支配地位案 

2013 年 11月 26日，奇虎上诉腾讯滥用市场支配地位案在最高人民法院终审开庭。本案既是

我国的互联网反垄断第一案，也是法院首次采取庭审直播的方式。庭审现场，双方及其各自

的专家证人就相关市场界定以及滥用市场支配地位的相关问题进行了激烈辩论。尽管尚未给

出最终判决，本案对于互联网行业来说无疑将具有里程碑式的意义。 

 

The SPC Hears the Appealing Case by Qihoo against Tencent 

On November 26, 2013, the Supreme People’s Court (“SPC”) publicly heard the appealing case by 

Qihoo against Tencent concerning abuse of market dominance. It’s the first antitrust litigation case 

of Internet industry and for the first time a trial is broadcast live. In the courtroom, the two parties 

with their respective expert witnesses debated heatedly on issues related to market definition and 

abuse of market dominance. Whatever the final ruling, it will set a precedent as a landmark in the 

Chinese judicial field related to the Internet industry. 

 

北京市二中院审结被诉侵权行为构成横向垄断协议第一案 

2013 年 11月 21日，针对京深海鲜批发市场个体户娄某起诉北京市水产批发行业协会垄断一

案，北京市二中院一审判决确认，北京市水产批发行业协会发放的 “奖罚规定”中的前两条

http://www.21cbh.com/2013/11-7/0NODUyXzkwOTA0NA.html
http://www.nbd.com.cn/articles/2013-11-25/790351.html
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无效，该协会停止组织会员达成变更和固定獐子岛扇贝价格的垄断协议的行为。据悉，这是

《反垄断法》实施以来，法院认定被诉侵权行为构成横向垄断协议的全国第一案。 

详细信息：http://bj2zy.chinacourt.org/public/detail.php?id=1152 

 

Beijing Court Finds Cartel in A Civil Action 

On November 21, Beijing Second Intermediate People’s Court released the first instance 

adjudication of the monopoly behavior dispute between Mr. Lou, a self-employed entrepreneur 

from Jingshen Seafood Wholesale Market, and Beijing Aquatic products wholesale Industry 

Association (the “Association”). The court confirmed that the first and second provisions among 

the “Reward and Punishment Rules” issued by the Association are invalid and the Association 

should stop organizing its members to reach monopoly agreements that change and fix the price 

of scallop from Zhangzi Island. It’s reported that this is the first case in China that a court confirms 

the alleged infringement constitutes horizontal monopoly agreements.  

For details, please visit http://bj2zy.chinacourt.org/public/detail.php?id=1152 

 

中国体育反垄断第一案：原告起诉被驳回 

2013 年 11月 19日，广州市中级人民法院对“广东粤超公司起诉广东省足协垄断”一案下达

了一审判决书，判决驳回粤超公司的全部诉讼请求。2009年，广东省省足协先后以“协议书”、

“批准书”的形式，批准珠超公司独家拥有广东省室内五人制足球联赛一切商业的经营开发

权等权利。粤超公司认为，“协议书”、“批准书”限制了同行业之间的竞争，为此状告广东省

足协。此案被媒体称为“中国体育反垄断第一案”。 

详细信息：http://gzdaily.dayoo.com/html/2013-11/19/content_2455900.htmc 

 

China’s First Sports Antitrust Case: Claims were Dismissed 

On November 19, 2013, Guangzhou Intermediate People's Court released the first instance 

adjudication of Guangdong Yuechao Company’s litigation against Guangdong Football Association 

for monopoly behaviors. All the claims of Yuechao Company were dismissed. In 2009, Guangdong 

Football Association authorized, in the form of “Agreement” and “Ratification”, the Zhuchao 

Company several rights such as exclusive right to conduct all business developments in respect of 

Futsal League of Guangdong Province. Yuechao Company alleged that the “Agreement” and 

“Ratification” had restricted the competition within the same industry and brought an action 

against Guangdong Football Association. The case is covered by media as “China’s first sport 

antitrust case”. 

For details, please visit http://gzdaily.dayoo.com/html/2013-11/19/content_2455900.htm 

学术活动 Academia 

互联网行业反垄断问题座谈会在京举行 

2013 年 11月 29日，由《中国工商报》举办的互联网行业反垄断问题座谈会在北京举行。国

家工商总局反垄断与反不正当竞争执法局副局长刘烨、国务院反垄断委员会专家咨询组副组

长黄勇教授、中国社会科学院张昕竹研究员、中国社会科学院金善明博士出席了会议。 

 

http://bj2zy.chinacourt.org/public/detail.php?id=1152
http://bj2zy.chinacourt.org/public/detail.php?id=1152
http://gzdaily.dayoo.com/html/2013-11/19/content_2455900.htm
http://gzdaily.dayoo.com/html/2013-11/19/content_2455900.htm
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Symposium on Antitrust Issues in Internet Industry Held in Beijing 

On November 29, 2013, the Symposium on Antitrust Issues in Internet Industry hosted by China 

Industry & Commerce News was held in Beijing. Liu Ye, Deputy Director General of Anti-Monopoly 

and Anti-Unfair Competition Enforcement Bureau (“Competition Enforcement Bureau”) of SAIC， 

Prof. Huang Yong, Vice Chair of the Expert Advisory Board of the State Council Anti-Monopoly 

Commission, Zhang Xinzhu, Researcher from Chinese Academy of Social Sciences (“CASS”), Dr. Jin 

Shanming, Assistant Researcher from CASS, attended the meeting. 

 

2013 万维网联盟（W3C）年会讨论标准必要专利与反垄断议题 

2013 年 11 月 12 日，2013 万维网联盟（W3C）年会暨知识产权国际峰会在深圳举行。国务院

反垄断委员会专家咨询组副组长黄勇教授、国家工商总局反垄断与反不正当竞争执法局杨洁

处长、国家发改委价格监督检查与反垄断局万江博士、上海交通大学法学院副院长王先林教

授、大成律师事务所合伙人邓志松律师参加了“标准、互联网、知识产权与反垄断”分论坛

会议。 

详细信息：http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356274.shtml 

 

2013 W3C Annual Meeting Discusses Standard Essential Patens and Anti-Monopoly Law 

On November 12, 2013, 2013 Annual Meeting of World Wide Web Consortium (“W3C”) & 

International Summit Meeting of Intellectual Property Right was held in Shenzhen. Prof. Huang 

Yong, Vice Chair of the Expert Advisory Board of the State Council Anti-Monopoly Commission, Ms. 

Yang Jie, Director of Competition Enforcement Bureau of SAIC, Mr. Wan Jiang from Price 

Supervision and Anti-Monopoly Bureau of NDRC, Prof. Wang Xianlin, Vice Dean of Law School of 

Shanghai Jiao Tong University, and Mr. Jet Deng, Partner of Dacheng Law Offices, attended the 

session of “Standard Patent, Anti-Monopoly and the Development of Internet”. 

For details, please visit http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356274.shtml 

 

“ITC 领域标准专利滥用的反垄断法规制”专家研讨会在京举行 

2013 年 11月 8日，由工业和信息化部电信研究院知识产权中心主办的“ICT 领域标准专利滥

用的反垄断法规制研讨会”在北京举行。来自国家工商总局、国家知识产权局、最高人民法

院、中国人民大学、爱立信等单位的专家、学者、跨国企业代表共计 60 余人参加了会议。 

详细信息：http://www.catr.cn/xwdt/gzdt/201311/t20131112_966512.htm 

 

Symposium on AML Regulation of Patent Abuse in ICT Industry Held in Beijing 

On November 8, 2013, the Symposium on AML Regulation of Abuse of Standard Patent in ICT 

Industry hosted by IRP Center of China Academy of Telecommunication Research of Ministry of 

Industry and Information Technology (“MIIT”) was held in Beijing. More than 60 experts, scholars, 

representatives of multinationals from SAIC, the State Intellectual Property Office (“SIPO”), the 

Supreme People's Court, Renmin University of China, Ericsson, etc. attended the meeting. 

For details, please visit http://www.catr.cn/xwdt/gzdt/201311/t20131112_966512.htm 

http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356274.shtml
http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356274.shtml
http://www.catr.cn/xwdt/gzdt/201311/t20131112_966512.htm
http://www.catr.cn/xwdt/gzdt/201311/t20131112_966512.htm
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汽车行业专题 Auto Industry Focus 

汽车行业成为发改委反垄断执法重点关注行业 

2013 年 11月 24日，国家发改委价格监督检查与反垄断局有关负责人透露，国家发改委未来 

将重点关注包括汽车行业在内的六大行业。据其介绍，目前反垄断法律法规和执法体系都日

益成熟，国家对反价格垄断高度重视，工作力度也不断加大，今年以来的重要案件更是引起

了极高的社会关注度。下一步，国家发改委将重点关注汽车、航空、日化、电信、医药、家

电等六大行业的价格垄断行为。 

详细信息：http://finance.sina.com.cn/china/20131124/181617417717.shtml 

 

Auto Industry Falls into One of the Enforcement Focuses of NDRC 

On November 24, 2013, a relevant head of Price Supervision and Anti-Monopoly Bureau of NDRC 

said that NDRC will focus on the antitrust enforcement in six industries, including auto industry. It 

is also said that, with the increasing sophistication of antitrust legislation and enforcement system, 

price-related anti-monopoly is attached more importance and enforced more rigorously. The 

high-profile cases of this year arouse even more social concern. In the next step, NDRC will focus 

on price-related monopoly in six industries, including auto, aviation, daily chemicals, 

telecommunications, pharmacy and appliance. 

For details, please visit http://finance.sina.com.cn/china/20131124/181617417717.shtml 

 

“中国汽车流通市场问题研讨会”讨论汽车行业反垄断问题 

2013 年 11月 22日，中国世界贸易组织研究会(简称“世贸会”)竞争政策与法律专业委员会

在北京举办中国反垄断法执法研讨会，并围绕“中国汽车流通市场问题”的主题展开讨论。

世贸会会长、中国商务部前部长孙振宇、中国欧洲经济技术合作协会会长徐秉金、中国人民

大学吴汉洪教授、多家汽车经销商代表以及部分政府代表等二十余人出席了会议。大成律师

事务所合伙人邓志松律师出席会议并发表了观点。 

 

China Auto Distribution Market Seminar Discusses Antitrust Issues 

On November 22, 2013, a seminar related to china auto distribution market was held in Beijing by 

Competition Policy and Law Specialized Committee of China Society for World Trade Organization 

Studies (“CWTO”). Mr. Sun Zhenyu, Chair of CWTO and former Vice Minister of MOFCOM, Mr. Xu 

Bingjin, Chair of China-Europe Association for Technical & Economic Cooperation, Prof. Wu 

Hanhong from Renmin University of China, representatives of auto dealers and officials from 

government agencies attended the event. The Seminar discussed the antitrust issues in China’s 

auto distribution market. Mr. Jet Deng, Partner of Dacheng Beijing Office, attended the seminar 

and delivered his opinion regarding the antitrust issues in auto industry. 

 

国家发改委副巡视员出席中国汽车流通行业年会 

2013 年 11月 10日，国家发改委价格监督与反垄断局副巡视员卢延纯出席了由中国汽车流通

协会主办的“2013 中国汽流通行业年会”，并发表了主题演讲。卢延纯表示，汽车经营者要

避免横向价格垄断、纵向价格垄断和滥用市场支配等行为。 

详细信息：http://auto.sina.com.cn/news/2013-11-10/14201245682.shtml 

 

http://finance.sina.com.cn/china/20131124/181617417717.shtml
http://finance.sina.com.cn/china/20131124/181617417717.shtml
http://auto.sina.com.cn/news/2013-11-10/14201245682.shtml
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NDRC Official Attends Annual Meeting of China Automobile Dealers Industry 

On November 10, 2013, Mr. Lu Yanchun, Associate Counsel of Price Supervision and 

Anti-Monopoly Bureau of NDRC attended 2013 Annual Meeting of China Automobile Dealers 

Industry hosted by China Automobile Dealers Association and gave a keynote speech. Mr. Lu said 

that the undertakings in automobile industry should avoid conducting behaviors such as horizontal 

price monopoly, vertical price monopoly and abuse of market dominance.  

For details, please visit http://auto.sina.com.cn/news/2013-11-10/14201245682.shtml 

团队动态 Dacheng Team  

邓志松律师接受《人民日报》、《中国日报》和《南方日报》等多家媒体采访，就最高法院审

理奇虎诉腾讯一案发表观点 

2013 年 11月 27日，大成北京办公室邓志松律师接受了包括《人民日报》、《中国日报》和《南

方日报》多家主流媒体的采访，就最高法院审理奇虎诉腾讯一案发表了专业观点。 

 

Jet Deng Airs Observations of Hearing of Qihoo v. Tencent by the Supreme Court on 

Mainstream Newspapers such as People’s Daily, China Daily and South Daily 

On November 27, 2013, Jet Deng, Partner of Dacheng Beijing Office, took interviews by Chinese 

mainstream newspapers such People’s Daily, China Daily and South Daily, and aired his 

professionals observations on the hearing of Qihoo v. Tencent by the Supreme Court. 

 

邓志松律师参加上海自贸区法治建设研讨会 

2013 年 11月 23日，由大成上海分所举办的“大成律师参与中国（上海）自由贸易试验区法

治建设”研讨会在上海举行。中国（上海）自由贸易试验区管理委员会相关领导、上海市律

师协会会长盛雷鸣、大成律师事务所管理委员会主任王忠德出席了会议。邓志松律师应邀参

加了会议并就自贸区的反垄断审查和国家安全审查发表了精彩观点。 

 

Jet Deng Attends Seminar on Rule of Law in Shanghai FTZ  

On November 23, 2013, Seminar on Dacheng Lawyers’ Participation in Establishment of Rule of 

Law in China (Shanghai) Pilot Free Trade Zone (“Shanghai FTZ”) hosted by Dacheng Shanghai 

branch was held in Shanghai. Jian Danian, Vice Chair of Management Commission of Shanghai FTZ, 

Sheng Leiming, Chair of Shanghai Lawyers Association and Wang Zhongde, Chair of Management 

Commission of Dacheng Law Office attended the meeting. Jet Deng was invited to attend the 

meeting and delivered wonderful opinions on the anti-monopoly review and national security 

review in Shanghai FTZ. 

 

邓志松律师为对外经济贸易大学法学研究生讲授反垄断法 

2013 年 11 月 18 日，大成北京办公室邓志松律师为对外经济贸易大学法学院的研究生做了有

关中国反垄断法的讲座。邓志松律师主要介绍中国有关经营者集中反垄断申报及审查的法律

实践，并在讲座结束时回答了学生们提出的问题。 

 

Jet Deng Gives Lecture on AML to LLM Students in UIBE 

On November 18, 2013, Jet Deng, Partner of Dacheng Beijing Office, gave a lecture on AML to LLM 

http://auto.sina.com.cn/news/2013-11-10/14201245682.shtml
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students of law school of University of International Business and Economics. Jet Deng’s lecture 

focused on the laws and practices of anti-monopoly notification and review of concentration of 

undertakings in China, he also answered questions from the students at the end of his lecture. 

 

戴健民律师参加知识产权中的反垄断法问题讲座 

2013 年 11 月 15 日，作为上海市律师协会国际投资与反垄断业务研究委员会委员，戴健民律师参加了在上

海举行的“知识产权中的反垄断法问题”讲座。会议上，国家工商总局杨洁处长重点介绍了目前正在起草

制定的《工商行政管理机关关于禁止滥用知识产权排除、限制竞争行为的规定》的主要内容，包括立法原

则、相关概念、具体滥用知识产权排除、限制竞争行为的认定问题等。在问题与解答的环节，戴健民律师

就纵向垄断协议(如地域划分、客户划分、排他性交易和不竞争等)与杨处长进行了交流。 

 

Ken Dai attends the Seminar on AML and IP 
On November 15, 2013, as the member of Outbound Investment and Antitrust Committee of Shanghai Bar 

Association, Ken Dai attended the seminar on IP and Antitrust in Shanghai. During the meeting, Yangjie, the 

division director of SAIC introduced the main contents of Provisions on Prohibiting Abusing Intellectual 

Property Rights to Exclude or Restrict Competition, including the legislation principles, relevant 

definitions and the determination on the specific conducts of exercising IP, which will exclude or 

restrict competition. During the Q&A session, Ken Dai has raised the vertical monopoly agreement 

issues (such as territorial allocation, customer allocation, exclusive dealing and non-compete 

clause) and has received the views from Yangjie. 

 

邓志松律师参加 2013 万维网联盟年会并发表主题演讲 

2013 年 11 月 12 日，大成北京办公室邓志松律师应邀参加了在深圳举行的 2013 万维网联盟

（W3C）年会暨知识产权国际峰会，并发表了题为“反垄断法对于标准必要专利与 FRAND 之

间的平衡”的主题演讲。 

详细信息：http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356271.shtml  

 

Jet Deng Gives Keynote Speech on SEP and AML at W3C Annual Meeting 

On November 12, 2013, Jet Deng, Partner of Dacheng Beijing Office, was invited to attend the 

2013 W3C Annual Meeting & the International Summit Meeting of IPR and gave a keynote speech 

entitled “Competition Law’s Balance between Standard Essential Patents and FRAND”.  

For details, please visit http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356271.shtml 

 

戴健民律师促成大成上海分所与国际律师联盟组织(FLI)举办峰会 

2013 年 11 月 8 日，在大成上海办公室戴健民律师的努力下，大成上海分所与国际律师联盟

组织 First Law International (“FLI”)在上海举办峰会。戴健民律师就与会嘉宾所感兴趣的中

国反垄断在中国的最新发展(尤其是纵向垄断协会)进行了介绍，取得了良好的效果。FLI 主席

Orlando Casares，来自韩国、菲律宾、印尼、日本、马来西亚、香港等多个国家和地区的律师，

戈尔(Gore)与欧文斯科宁(OwenScorning)等多个跨国公司的高级法务及高管，出席了本次会

议。 

 

Ken Dai Facilitates Dacheng Shanghai Branch and FLI to Co-hold Summit Meeting  

On November 8, 2013, with the efforts of Ken Dai, Partner of Dacheng Shanghai Branch, a summit 

meeting was co-held by Dacheng Shanghai Branch and First Law International (“FLI”). Ken Dai 

http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356271.shtml
http://www.techweb.com.cn/news/2013-11-13/1356271.shtml
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introduced the recent developments of China’s AML (in particular the vertical monopoly 

agreement), which were interested by the attendees, and received positive effects. Orlando 

Casares, Chair of FLI, lawyers from countries and regions such as Korea, Philippines, Indonesia, 

Japan, Malaysia and Hong Kong, senior legal counsels and executives from multinationals such as 

Gore and OwenScorning attended the event. 

 

戴健民律师应邀参加企业反垄断风险管控研讨会 

2013 年 11 月 1 日，戴健民律师应某知名会务公司邀请出席了“强者的陷阱”—反垄断风险

管控研讨会并发表演讲。戴健民律师为参会的多个跨国公司高级法务人员重点讲解了 2013

年备受关注的限定最低转售价格的纵向垄断协议案件，同时也分析了在中国进行经营者集中

申报的难点问题和实务技巧，受到参会者的一致好评。 

 

Ken Dai Attends Symposium on Antitrust Risk Management 

On November 1, 2013, Ken Dai, Partner of Dacheng Shanghai Branch, was invited by a well-known 

conference affairs company to attend a symposium, “The Trap of The Strong”- Antitrust Risk 

Management, and gave a speech. Ken Dai elaborated the cases of vertical monopoly agreement 

related to minimum resale price fixing that were highly concerned by the public this year and 

analyzed the difficult issues and practical skills when notifying the concentration of undertakings 

for the attendees including many senior legal counsels of multinationals, which received 

unanimously praise. 


